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Referat af Grønt Råds møde 11. juni 2025  
kl. 16.30-18.30, Mødested: Richard Mortensen, Kultcenter Mariehøj 
Referent: Lea Bernhardt, Klima, Natur og Miljø 
 
Til stede på mødet:  
 
Udvalgspolitikere og forvaltning: 
Christian Bruhn Rieper, direktør, de tekniske områder 
Jane Riskjær Hansen, Områdechef By og Miljø 
Lis Ravn, afdelingsleder, Klima, natur og Miljø 
Lea Bernhardt, Klima, Natur og Miljø 
Mohamed Quazzani, Trafik og landskab 
Jakob Ludvigsen, Kulturchef 
Court Møller, formand i Klima og Miljøudvalget 
Thomas Les Rasmussen, næstformand, Kultur- og Fritidsudvalget.  
Knud Skadsborg, formand, Kultur og fritidsudvalget,  
Dorte Kollerup, Kommunalbestyrelsen 
Christoffer Emil Jensen, Kommunalbestyrelsen (var med under punkt 1 og 2) 
Anne Christiansen, Klima og Miljøudvalget 
 
Interesseorganisationer:  
Berit Lumbye Siemer, Handicaprådet 
Richard Larsen, DOF, Rudersdal  
Karsten Ive, Danmarks Naturfredningsforening 
Stella Blichfeldt, Naturstyrelsen Hovedstaden, har punkt på agendaen (var med til punkt 1 til 3.) 
Bjørn Christau, bestyrelsesmedlem i Friluftsrådet Storkøbenhavn Nord 
 
Afbud:  
Anette Maj Billesbølle Kommunalbestyrelsen 
Søren Hyldegaard, Kommunalbestyrelsen 
Peter Lemmich, Klima og Miljøudvalget 
Hans Henrik, Vedbæk grundejerforening  
Morten Broberg, Søllerød Grundejerforening 
  
Referat: 
 
Punkt 1. Velkomst v. Court Møller 
Formand for Grønt råd Court Møller bød velkommen. 
 
Punkt 2. Orientering om nye shelterpladser, naturstier og formidling om parforcejagtlandskabet 
v. Stella Blichfeldt, Naturstyrelsen 
 
Stella Blichfeldt, Naturstyrelsen orienterede om projekt Danmarks naturstier, om nyopførte sheltere i 
nordsjælland samt bedre faciliteter og mere formidling af parforcejagtlandskabet, en del af Unesco 
verdensarv. 
 
Opgradering af faciliterer og mere formidling om UNESCO verdensarvsområdet Parforcejagtland-
skabet i Nordsjælland  
Den overordnede opgave for naturstyrelsen er at passe på verdensarven og formidle hvorfor det er 
noget særligt, hvilket er vanskeligt da parforcejagtlandskabet ligger spredt i nordsjælland. 
 
Til at løse opgaven er oprettet organisationen Parforcejagtlandskabet som består af fem 
Nordsjællandske kommuner: Hillerød, Lyngby-Taarbæk, Rudersdal, Fredensborg og Gribskov samt 
Det Grønne Museum, Naturstyrelsen og Museum Nordsjælland, der er sitemanager institution for 
UNESCO verdensarvsområdet Parforcejagtlandskabet i Nordsjælland. 
 
Med bevilling fra A.P Møller Fonden er det blevet muligt for Naturstyrelsen og Museum Nordsjælland 
at styrke formidling (fortællinger, tavler) og opgradere gæstefaciliteter (parkering, toiletter med videre). 
Fire ud af syv af indgange til landskabet bliver opgraderet. Indgange er blandt andet valgt ud fra gode 
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trafikfortællinger. Indgangene ligger ikke I Rudersdal, men tæt på ved, ved hhv. Spring forbi’ og Fortun 
Port. Der var tanker omkring indgangen ved den gamle station i Skodsborg, men her er der endnu ikke 
nogle konkrete tiltag. Der er dog igangværende dialog med DSB. 
 
Arbejdet forventes at være færdigt medio 2026.  
 
Relevante links:  
https://naturstyrelsen.dk/media/oxlpjtkn/kongejagt-i-verdensklasse-web-feb-2025.pdf 
https://parforce.dk/ 
 
Nye sheltere  
Der er etableret 26 nye shelterpladser i 2024-2025 med midler fra A.P Møllerfonden. Der er etableret 8 
nye pladser i Rudersdal. Ønsket med de mange nye sheltere er at gøre natur tilgængelig vor alle. 
Pladserne fungerer om dagen ofte som samlingssteder for børnehaver og andre grupper, som har       
glæde af bålsteder og borde-bænkesæt. Shelterne finder man på siden www.UdiNaturen.dk.  
Kriterier for placering af de nye sheltere: skal ligge naturskønt, væk fra støj, man skal ikke kunne 
genere andre ved brug og placeringen skal være relativt nemt tilgængelig med offentlig transport. 
 
Desuden er der oprettet en direkte hjemmeside til at booke shelter: 
https://book.naturstyrelsen.dk/ 
 
Stella Blichfeldt oplyste, at NST ikke mener, at brugen af shelterne indebærer risiko for affald i 
naturen. Derfor har NST ikke særlige initiativer med henblik på kontrol og / eller oprydning. 
 
 
Naturstyrelsen har i øjeblikket to kampagner: 
Kampagne ift. gravelbike i skoven: ”I skoven dybe stille ro passer vi på hinanden - sænk farten”. Med 
illustration der viser hvem der bruger skoven. Samt kampagne ift. løsgående hunde i hundeskove: 
”Hvis du har fuld kontrol over din hund, må den gå uden snor. Skoven er for alle. Kald hunden til dig, 
når du møder andre.  Læs mere på nst.dk/hund” med illustration af hund. 
 
Projekt Danmarks Naturstier  
Stella Blichfeldt orienterede desuden om projekt Danmarks naturstier, som er et samarbejde mellem 
Naturstyrelsen, Friluftsrådet og Kommunernes Landsforening, der drives af et sekretariat i 
Naturstyrelsen. Projektet gennemføres i samarbejde med kommuner, stat, private fonde og foreninger 
og er baseret på frivillighed. 
Der vil skulle indgå partnerskabsaftaler om afmærkning mellem flere kommuner omkring længere 
tværgående ruteforløb. 
Budgettet er på 130 millioner kroner, hvor Nordea-Fonden støtter projektet med 50 millioner kroner, 50 
millioner kroner kommer fra Miljøministeriet og op mod 30 millioner kroner fra Friluftsrådet. I første 
omgang er det et femårigt projekt, der skal evalueres i slutningen af 2028. 
 
Ambitionen med Danmarks naturstier er at facilitere brug af eksisterende stier og forbinde nye på et 
databaseret grundlag. Inspirationen til projektet er det Schweiziske ”Schweiz mobility”. 
https://schweizmobil.ch/en/summer 
  
Arbejdet går så småt i gang nu her i 2025, ruteforslag tæller blandt andet Øresundsstien, Mølleåstien, 
og Skodsborg til Rudeskov som blandt andet løber igennem Rudersdal Kommune. 
 
 
Punkt 3. Præsentation af status på biodiversitetsstrategien og drøftelse af forslag til 
strategiens hovedfokus 
 
Projektleder Jesper Hesselholdt fra Trafik og landskab præsenterede udkast til biodiversitetsstrategi.  
 
Som et led i arbejdet har man haft en politikerworkshop, borgerinddragelse og inddragelse af Grønt 
råd. 
 

https://naturstyrelsen.dk/media/oxlpjtkn/kongejagt-i-verdensklasse-web-feb-2025.pdf
https://parforce.dk/
https://book.naturstyrelsen.dk/
https://schweizmobil.ch/en/summer
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Strategien søger at fastholde og forbedre naturkvaliteten i kommunens naturområder og i mange 
tilfælde også øge den. Desuden har den fokus på at kommunens drift og pleje bedst muligt 
understøtter udviklingen af god natur og at biodiversitet integreres i byudvikling. 
 
Strategien har 5 særligt interessante fokusområder, hvor man kan arbejde videre ud fra den 
eksisterende biodiversitet. Det drejer sig om henholdsvis:  

• Furesøpark skov 

• Maglemosen 

• Vaserne 

• Eskemose skov 

• Kikhanerenden 
 

Ønsket er at effektmåle på disse områder, ét ad gangen. Det vil sige der ligger et arbejde med at 
kortlægge hvad der kan gøres i det enkelte område. 
 
Biodiversitetens fem vigtigste indsatser er:  
 

• God økologisk tilstand og biodiversitet i søer og vandløb – gennem Fortsat indsats, vejledning 
til private og nye biotoper ifm. separatkloakering 

 

• Fremme biodiversiteten i byen gennem Krav til belægning, bevaring af træer og beplantning 
og ved at fremme af hjemmehørende arter og vildere parker.  

 

• Udvidelse af “vilde vejkanter” – Flere strækninger og også private veje.  
 

• Bevarelse af gamle træer ved skærpede retningslinjer. 
 

• Arbejde med at etablere marine levesteder -gennem fokus på ålegræs, muslingebanker og 
stenrev i Øresund.  

 

• Arbejde ud fra en ”Vi lykkes kun i fællesskab” tankegang; De største gevinster for 
biodiversiteten opnås kun i samarbejde med private og foreninger, og beror på en  stærk 
formidlingsindsats 

 
Strategien præsenteres for Klima og Miljøudvalget den 10.9.25 og ved godkendelse sendes den 
herefter i høring med forventet endelig godkendelse den 3.12.25. 
 
DN bad om at få mulighed for at kommentere på 2. udkast til strategi, før den sendes i egentlig høring. 
 
 
Punkt 4. Lokal trepart 
Lis Ravn, afdelingsleder, Klima, Natur og Miljø orienterede om den lokale trepart Øresund, som 
Rudersdal er en del af. 
 
Der er 23 lokale grønne treparter, som skal håndtere trepartens indsatser: mindre kvælstofudledning, 
udtagelse af 140.000 ha lavbundsjord, mere skov og mere natur (20%). Der er afsat 43 milliarder 
kroner i Danmarks grønne arealfond. 
 
Trepart Øresund, som Rudersdal er en del af, skal ligesom de øvrige udarbejde en omlægningsplan 
2025 inden for trepartens geografiske område.  
Planen skal indeholde en status på eksisterende omlægningsprojekter og identificere områder med 
potentiale for yderligere indsatser, herunder kvælstof vådområder, lavbundsprojekter, minivådområder 
og skovrejsning, herunder bidrage til bedre vilkår for natur, biodiversitet og drikkevandsbeskyttelse 
 
Fokus i 2025 i Rudersdal Kommune:  
I Rudersdal er der i denne proces primært fokus på lavbundspotentiale og ved nogle søer potentielt 
nogle fosforområder. Rudersdals forslag til områder der kan anvendes og til hvad i Rudersdal skal 
principvedtages af Kommunalbestyrelsen i slutningen af 2025.  
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De områder der er kig på er områder der kunne give mening at gøre vådere. Der er uden 
dybdegående screening 333 ha der potentielt kan blive lavbund. Der er kig på område ved Kajerød å 
og ved Maglemosen. 
 
Næste deadline er 1. juli ift. indmelding af arealer.  
Forud for dette ønsker kommunen at gå i dialog med lodsejere.  
 
Den 31. okt. er der anden deadline for indmelding af omlægningsplan. 
 
DN har desuden foreslået at se på området Birkerød Bregnerød naturpark samt Maglemosen. DN 
synes fint, at det kunne gå ind under grøn trepart, hvor der ligger flere støttepuljer.  
Novo nordisk kunne også have interesse i at støtte, da de ligger i omårdet. Birkerød bregnerød 
naturpark dækker områder i hhv. Rudersdal, Allerød og Furesø. 
 
 

  

 
DN har forelagt forslaget til ny naturpark for formanden for Klima- og Miljøudvalget, som har bekræftet, 
at han støtter forslaget politisk, og vil drøfte det med sine kolleger i Allerød og Furesø Kommune. 
 
På hjemmesiden Mars kan man følge med og undersøge om man selv ejer arealer med f.eks. 
kulstofholdig jord:  
MARS - Screening 
 
 
Punkt 5. Søer og politisk følgegruppe 
Christian Bruhn Rieper, teknisk direktør i Rudersdal Kommune orienterede om den netop vedtagne 
politiske følgegruppe for rent vand og sundere vandmiljøer samt proces for forundersøgelse til 
eventuel sø restaurering af Birkerød sø. 
 
Birkerød sø er udpeget i nuværende områdeplan og Sjælsø er udpeget i genbesøget af nuværende 
vandområdeplan som forventes at træde i kræft ved årsskiftet.  
 
Proces for Birkerød sø: 
Overordnet har vi separatkloakering som mest effektfulde værktøj, men der går noget tid inden den er 
etableret.  
Birkerød sø er udpeget til sørestaurering i gældende vandområdeplan. Før man foretager 
sørestaurering med midler fra Styrelsen for Arealomlægning og G… skal der foretages en 
forundersøgelse som giver den tilstrækkelige dybdegående og opdaterede data til at det kan vurdere 
om søen reelt kan opnå bedre økologisk og kemisk tilstand ved hjælp af anerkendte 
sørestaurerignsmetoder.  
Såfremt forundersøgelsen viser, at søen kan forbedres med sørestaureringstiltag vil kommunen søge 
SGAV og midler med forventning om at starte tiltagene omkring 2027.  
Fra 2028 starter andet rul af separatkloakering i den nuværende rækkefølgeplan for separatkloakering 
med forventet påbegyndelse af anlægsarbejdet omkring 2035.  
 
Rudersdal Kommune fik i maj 2025 tilsagn om forundersøgelse. Det er Niras der har opgaven. 
På kommunens temaside om søer kan man finde NIRAS oplæg fra det temaarrangement der blev 
holdt om Birkerød sø den 26. maj. 

https://mars.sgav.dk/screening?zoom=1.75&center=567500,6237500
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Relevante links:_  
https://rudersdal.dk/bedre-vandmiljoe-i-rudersdals-soeer 
https://rudersdal.dk/media/3213/download?inline 
https://rudersdal.dk/media/3214/download?inline 
https://sammenom.rudersdal.dk/da-DK/projects/rudersdal-sunderevandmiljoer 
 
Politisk følgegruppe:  
Skal udvikle og holde fokus på virkemidler for at sikre så godt et vandmiljø som overhoved muligt.  
 
Følgegruppen kommer til at arbejde med tre hovedtemaer, hvor man via Sammen om Rudersdal 
beder om borgere og interesseorganisationers input.  
 
Temaerne er  
1) Nuværende tilstand og restaurering af søer og vandløb i Rudersdal Kommune –  
 
 2) Initiativer til reduktion af tilførsel af næringsstoffer til søer og vandløb 
 
 3) Initiativer der kan reducere tilførsel af vand til kloaksystemet, bl.a. forsinkelse og reduktion af 
belægninger. 
 
Som resultat af drøftelserne på følgegruppemøderne sammensættes et virkemiddelkatalog, der kan 
bidrage til at sikre bedre vandmiljø i søer og vandløb. Kataloget skal være færdigt ved udgangen af 
2025, således at det kan anvendes til at prioritere indsatser i 2026 
 
Punkt 6. Tak for denne gang 
Næste møde er efter kommunevalget. Dato følger.  

 
 

https://rudersdal.dk/bedre-vandmiljoe-i-rudersdals-soeer
https://rudersdal.dk/media/3213/download?inline
https://rudersdal.dk/media/3214/download?inline
https://sammenom.rudersdal.dk/da-DK/projects/rudersdal-sunderevandmiljoer

